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انجمن هـــای علمی، همیشـــه گلچینـــی از نخبگان، فعالان پژوهشـــی و 
فناوران یک دانشگاه و رشته بوده اند. انجمن هایی که علی رغم اهمیت 
بســـیاری که در حوزه آموزش عالی دارند، اما همیشـــه در حاشـــیه گود 
نظرخواهی حضور داشتند و عملا مسئولان چه در سطح دانشگاه ها و 
چه ســـطح کلان کشـــور از نظرات آنها در کمتر جایی استفاده می کنند. 
اتفاقـــی کـــه صـــدای اعتـــراض ایـــن انجمن ها را هـــم بلند کرده اســـت. 
در حاشـــیه نمایشـــگاه هفته پژوهش، نشســـتی بـــه انجمن های علمی 
یر  اختصاص پیدا کرد تا در حضور پیمان صالحی، معاون پژوهشی وز
علوم فرصتی برای طرح انتقادات از ســـوی انجمن های علمی اســـاتید 
در گروه های آزمایشـــی مختلف ایجاد شـــود. در ادامه مشـــروحی از این 

نشست را می خوانید. 

   شاخص های جدید ارزیابی انجمن های علمی از ۱۴۰3 
اجرایی می شود 

علـــی ایران منـــش، دبیر کمیســـیون انجمن های 
علمی ایران: 

بـــا توجـــه بـــه مکاتباتی که درخصـــوص بحث 
یابی انجمن ها درطول  بازبینی شاخص های ارز
چندماه گذشـــته صورت گرفته بود، کمیته ای 
در ستاد وزارت علوم تشکیل شد. تمام نظرات 
یابی  انجمن های علمی، درباره شـــاخص هایی که براســـاس آن انجمن ها ارز
می شـــوند، مورد بررســـی قرار گرفت و براســـاس نظرات آنها جلسات متعددی 
هم داشتیم. این شاخص ها از ابتدای سال 1403 اعمال می شود. برای مثال 
ما در ماده یک شاخص ها که مربوط به توانمندی انجمن های علمی است؛ 
ک  هیچ گاه انجمن های فعال را که سابقه بیشتری داشته اند در ارزشیابی ملا
قرار نمی دادیم. منظور از انجمن های فعال نیز انجمن هایی اســـت که رنک 
A و B دارند. همچنین در ارزشیابی جدید بحث حضور موثر در شبکه های 
اجتماعی داخلی در قسمت رقابت عمومی به عنوان مولفه اثرگذار درنظر گرفته 
شده است. یکی از مواردی که در مجمع عمومی لحاظ نشده بود، جلسات 

فوق العاده انجمن ها بود، درحالی که امتیاز این بخش مورد توجه است. 
در قسمت بعد و بخش دوم اساسنامه که مربوط به ایفای نقش در مرجعیت 
یج علم اضافه شد که تمام موارد، نظرات انجمن های علمی  است، بحث ترو
اســـت که ما آن را اضافه کردیم. همچنین از آنجا که در ســـامانه وزارت علوم 
بحث نشـــریات دیده شده متناســـب با جایگاه مجلات و همچنین بسته به 
ی را لحاظ کرده ایم. از  اینکه مجله به صورت مســـتقل چاپ می شـــود، امتیاز
سمت دیگر بحث ارتقای فعالیت هاست و ما قطعا در زمان هایی که می توانیم 
یم این ارتقا در فعالیت هایشان وجود داشته باشد. تبصره ای وجود  تلاش دار
دارد کـــه طبـــق آن باید مجلات اعلام شـــده به صورت مســـتقل چاپ  شـــوند. 
همچنیـــن بحـــث مســـابقات علمی و داخلـــی هم در این اساســـنامه لحاظ 
گر انجمنی بتواند مجله ای که چاپ می کند، به  شـــده اســـت. به طور مثال ا
یافت می کند. در بخش تعاملات  اســـکوپوس یا Q1 ارتقا دهد، یک امتیاز در
ملی ســـقف امتیاز افزایش داشـــته اســـت. همچنین مصاحبه با صداوسیما 
و چاپ مقالات در نشـــریات امتیاز بالایی خواهد داشـــت. با توجه به اینکه 
یم در بحث اتحادیه ها باید فعالیت ویژه ای صورت بگیرد، امتیاز  اعتقاد دار
ویژه ای برای عضویت و فعالیت در اتحادیه ها گذاشـــته شـــد. بخش دیگری 
آن جایزه های بین الملل اســـت که براساس هیات مدیره امتیازدهی خواهیم 

داشت. در کل ما سه ویرایش در این اساسنامه داشتیم. 
تی  نکتـــه دیگـــر اینکـــه جلســـه ای که با ثبت شـــرکت ها داشـــتیم، به مشـــکلا
پرداختیم که انجمن ها با آن روبه رو هستند. یکی از این مشکلات انتخابات 
یم تا تغییرات اساســـنامه را به اطلاع  اســـت. مـــا از تمـــام انجمن ها تقاضـــا دار
اعضـــای خـــود در جلســـه ای فوق العاده برســـانند. در بحـــث انتخابات تمام 
ی الکترونیکـــی انتخابـــات می رونـــد کـــه حضور  انجمن هـــا به ســـمت برگـــزار
کثر میزان است، البته برای این مساله باید زیرساخت  اعضای پیوسته با حدا
الکترونیکـــی فراهـــم شـــود. دکتـــر صالحـــی نیز قـــول داد که با شـــرکتی قرارداد 
می بندند و این شرکت زیرساخت را فراهم می کند و هزینه ای برای انجمن ها 

نخواهد داشت. 

   نسبت انجمن های علمی با پژوهشگران و دانشجویان 
و اساتید غیرعادی است 

 پیمان صالحی، معاون پژوهشی وزارت علوم: 
از نظـــر مـــا انجمن های علمی جـــزء مهم ترین 
ارکان علمی کشـــور هســـتند. قرار اســـت امروز 
بگویـــم که ما چطور ســـعی می کنیم انجمن ها 
در موضوعات گســـترده کشـــور اثرگذار باشند. 
کمیســـیون انجمن هـــای علمـــی بـــه فراخـــور 
جلســـات به صورت منظم تشـــکیل می شوند. سیاست های کلی ما مباحث 
بسیار مهمی دارد که باید بیان کنم. بازآفرینی و تقویت نقش انجمن ها اهمیت 
دارد و در همین راستا هم افزایی بین انجمن های علمی باید افزایش پیدا کند. 
کید داشـــته ایم. ما بیش از 400  ی بین المللی انجمن ها تا همواره ما بر اثرگذار
یم و بیشترین انجمن های علمی در حوزه  انجمن علمی در سطح کشور دار
علوم انســـانی اســـت. 35 درصد مربوط به حوزه علوم انسانی، 23 درصد برای 

فنی و مهندسی و بین رشته ای ها 22 درصد است. 

یاد نبـــوده؛ بااین حال در  میـــزان رشـــد انجمن ها در ســـال های 1390 تا 1402، ز
گر  حوزه بین رشـــته ای و علوم انســـانی تقریبا رشد به نسبت خوبی داشته ایم. ا
بخواهیم نرخ رشد را مشخص کنیم مثلا در حوزه علم پایه از 22 انجمن در سال 
95 به 32 انجمن رســـیدیم و این میزان تا امســـال ثابت مانده اســـت. اهمیت 
یاد است اما باید هم افزایی داشته  علوم انســـانی و اجتماعی برای ما بســـیار ز
یم، تعداد  باشـــیم. نســـبت به مطالعاتی کـــه درباره آمار انجمن هـــا در دنیا دار
 ، انجمن های ما نسبت به پژوهشگران و اساتید و دانشجویان و جمعیت کشور
بیشتر از نرم جهانی است، یعنی تعداد انجمن ها غیرعادی است. ما بعضا به 
انجمن هایی برخورد می کنیم که به موقع گزارش نمی دهند و اطلاعات خود را 
بارگذاری نمی کنند. برای انجمن هایی که عملکردی در سه سال اخیر نداشته 
باشند، تعیین تکلیفی صورت می گیرد و تمامی مراحل آن به صورت حقوقی 
ی  پیش بینی شده است. در برخی انجمن ها، بعد از اینکه به صورت حضور
یابی مراجعه می کنند، متوجه می شـــویم بســـیار انجمن های خوبی  و برای ارز
هســـتند اما اطلاعات خود را به روز نمی کنند. یکی از چالش های مهمی که 
در حوزه انجمن ها وجود دارد، این اســـت که انجمن های ما قائم به شـــخص 
گر این اشخاص از انجمن بروند، دیگر اعضا، کمی  انگیزه خود  است، یعنی ا
کثریت در  را از دســـت می دهند. درصورتی که انجمن جایی اســـت که باید ا
آن نقش آفرینی داشـــته باشـــند. قطعا بزرگان حضور موثری در انجمن ها دارند 

اما نباید با رفتن فردی، انجمن از هم بپاشد. 
ما ســـعی کردیم با عالی ترین مقامات کشـــور در این حوزه مکاتبه کنیم که از 
انجمن هـــا در تصمیم گیری هـــا و آیین نامه های خود نظر بگیرند. همچنین با 
گر وزیری در حوزه ای خواســـت تصمیم  دکتر مخبر مکاتبه ای داشـــتیم که ا
 ... بگیرد، با انجمن ها مشـــورت کند. مکاتبه ای در این زمینه با اســـتانداران و
ی نیز در  یاست جمهور ی ر هم داشته ایم. همچنین با معاونت علمی و فناور
حوزه دانش بنیان شدن شرکت ها صحبت کرده ایم تا از انجمن ها نظرخواهی 
صورت گیرد اما به این دلیل که کارگزاران خصوصی هستند این درخواست 

کمی دیر جلو می رود. 
مـــا به دنبـــال این هســـتیم که کســـی در حـــوزه تخصصی تصمیـــم  نگیرد، مگر 
اینکـــه انجمـــن علمـــی پای کار آن باشـــد. همچنین ما در مـــورد برنامه هفتم و 
لایحـــه بودجـــه، پیگیری کردیم تا از انجمن ها علمی در این زمینه نظرخواهی 
ی داشـــت تا انجمن ها  صورت بگیرد. مرکز پژوهش های مجلس با ما همکار
ی داشته باشند.  نقش آفرینی بیشتری در مباحث تدوین بودجه و قانونگذار
بعد از جلسات ما تمامی موارد را نسبت به موضوعات مجلس به صورت کتبی 
اعلام کردیم. انجمن ها NGO هســـتند اما ســـعی کرده ایم کمک های مالی به 
آنها داشـــته باشـــیم. همچنین درخصوص شعار سال، بلافاصله با انجمن ها 
جلســـه ای گذاشـــته و نقطه نظرات آنها پرســـیده شد. وزیر علوم تمامی نقطه 
نظرات را به وزرای مربوطه اعلام کرد.      درخصوص تعداد اعضای انجمن ها 
نیـــز بایـــد گفـــت کـــه تعدادشـــان 55 هزار و 193 نفر هســـتند. فقـــط 19 درصد 
انجمن های ما بالای هزار نفر عضو دارند. در سطح بین المللی ما انجمن های 
کید کنم که هم افزایی و هم گرایی  یم. باز هم باید تا 50 تـــا 60 هـــزار نفره نیـــز دار
انجمن ها اهمیت دارد. 37 مورد درخواســـت انجمن جدید داشـــتیم که تنها 
ی با انجمن ها  که موضوعات مواز سه درخواست مورد قبول واقع شدند؛ چرا
یم که از حوزه خود خارج می شوند  فعلی داشتند. متاسفانه انجمن هایی دار
و باعـــث ناراحتـــی دیگران می شـــوند. ما خواهش می کنیـــم تمامی انجمن ها 
در حدود وظایفی که دارند فعالیت کنند. باید بتوانیم جلســـات بیشـــتری در 
طول سال داشته باشیم و این جلسات به هفته پژوهش صرفا محدود نشود. 

   ردیف بودجه انجمن های علمی را بازگردانید
 حســـن کامـــران دســـتجردی، رئیـــس انجمـــن 

جغرافیای ایران:
باید بگویم که انجمن های علمی تحویل گرفته 
نمی شوند، من چندبار درخصوص سند هفتم 
توســـعه گفتم که نگاه ســـند درباره منطقه آزاد 
درســـت نیســـت. بایـــد زمانـــی مناطـــق آزاد از 
مالیات معاف شوند که صادرات داشته باشند. اما اینکه وارد کنند و معاف 
ی شد و این قانون  باشند، درست نیست. اما پیشنهاد ما در مجلس دستکار
تنها شـــامل مناطق جدید آزاد می شـــود. قســـمتی از حرف های ما قانون شد و 
قسمتی از آن را صاحبان قدرتی که در علم دخالت می کنند، حذف کردند و 
ی راه داد. انجمن ما  این فساد علمی است. باید انجمن های علمی را در باز
نقش آفرین است اما باید در اینجا نمره داد که کدام انجمن نقش آفرین است. 
سیاست های کلی ابلاغی مقام معظم رهبری دو بند درباره جغرافیا ذکرشده 
یا  کـــه بنـــد 10 مربـــوط بـــه جغرافیا و بند 11 مربوط به آمایش ســـرزمین تکیه بر در
است اما سازمان مدیریت نگاه خشکی محور دارد. انجمن ما این پیشنهاد 
یا را همسنگ خشکی ببینند. من به دکتر منظور نیز نامه ای زدم  را داد که در

یا هم داشته باشیم.  و گفتم که در 19 اولویت آمایش باید آمایش تکیه بر در
درخواست ما این است که امروز بودجه سال 1403 درحال نوشته شدن است، 
ردیف انجمن های علمی را برگردانید. ما ردیفی داشتیم و نباید آن را حذف 
می کردید. انجمن ما ســـرحال و نقش آفرین اســـت و بدون ملاحظه با فســـاد 
علمی نیز مبارزه می کنیم. همچنین در تحولات خلیج فارس ما اساسنامه ای 
برای شبکه جغرافی دانان جهان اسلام نوشتیم و از همه دعوت کردیم تا این 
ی راه دهید  کار را انجام دهند. جناب دکتر صالحی، باید انجمن ها را در باز
و نامه هایی که زده اید باید پیگیری شـــود. باور کنید که این آقایان می توانند 
نقش آفرین باشند و انجمن علمی؛ بهتر از مدیرکلی است که دانش و سابقه 
ندارنـــد. مـــا باید زمینه ای فراهم کنیم تـــا انجمن ها درردیف های بودجه 1403 

حضور داشته باشند. 

   نیاز به گذاشتن نشست هایی در سطوح بالای اجرایی داریم
 کامبیز بازرگان، رئیس انجمن علمی خاک ایران: 
مـــن دو نکتـــه را می گویـــم. چـــه بخواهیـــم و چه 
نخواهیم و چه خوش مان بیاد و چه خوش مان 
نیاید از نظر سرمایه اجتماعی وضعیت خوبی 
یـــم. قطعـــا در ایـــن وضعیـــت مشـــارکت و  ندار
فعالیت انجمن های علمی، به عنوان یک نهاد 
غیردولتی یا قطب علمی غیردولتی، به شـــدت کمک حال کشـــور اســـت. هر 
هزینه ای در این بخش اتفاق بیفتد، سودمند خواهد بود و هدر نرفته است. ما 
همچنان شاهد تصمیمات غیرکارشناسی در قوه مقننه و قوه مجریه هستیم 
که اگر این تصمیمات مشارکتی بود و انجمن ها در این نوع تصمیمات حضور 
داشتند، این شکاف بسته می شد. من معتقدم مجلس در برنامه هفتم اشتباه 
می کند و این شکاف عمیق تر می شود. ما در قانون جهش تولید مسکن، انتقاد 
داشـــتیم که آن را به صورت کارشناســـی بیان کردیم و روزنامه ها نیز آن را زدند. 
همچنین ما مســـئولان را به مناظره دعوت کردیم اما کســـی نیامد و گوش نداد. 
زمین های کشـــاورزی کشـــور بر باد می رود. مجوز ســـاخت مسکن در 70 درصد 
ک های کشاورزی کشور صادر شده است. جمعیت روستاهای کشور درحال  خا
خالی شدن است و سطح آن گسترش می یابد. روستا از حالت تولیدی خارج 
شده و در آن ویلا ساخته می شود. علی رغم اینکه نامه ها و نشست های مختلفی 
را گذاشتیم، اما به جایی نرسید، من خواهش می کنم دفتر دکتر ایرانمنش کمک 
یم تا آنها را از  ... بتوانیم جلسه بگذار کند و ما با کمیسیون کشاورزی مجلس و
وضعیت مطلع کنیم. ما باید بتوانیم با بدنه اجرایی و بدنه تصمیم گیری نشست 

یم تا بلکه حرف مان به گوش مسئولان برسد.  رودررو بگذار

   تفاهمنامه با انجمن های علمی بین المللی به دلیل نبود 
بودجه فایده ای ندارد

 مسعود حکمی، رئیس انجمن علمی هیدرولیک:
در موضـــوع حمایت انجمن، متاســـفانه من در 
اساســـنامه دیدم که آورده شده از انجمن هایی 
که از نظر مالی در وضعیت خوبی هستند، بیشتر 
حمایت شود و امتیاز بیشتری بگیرند. مثلا اگر 
مقر انجمن برای خودش باشد، امتیاز بالایی از 
 NGO این طریق به دست می آورد. این موضوع درست نیست؛ چراکه انجمن ها
هســـتند و کســـب درآمدی ندارند تا بخشـــی از درآمد خود را ساختمان بخرند. 
همچنین این ترکیب که 70 درصد اعضای هیات مدیره اساتید و 30 درصد از 
صنعت باشند، اشتباه است. مثلا اگر امسال هیات مدیره ما از دانشگاه باشد 
امکاناتی داده می شـــود اما اگر رای نیاورد ما را از دانشـــگاه بیرون می کنند. فکر 
کنون انجمن ما از رتبهA پایین  تر آمده باشد. ما با پنج کشور در حوزه  نمی کنم تا
یم اما نتیجه ای برای ما ندارد، یعنی  همکاری ها انجمن علمی تفاهمنامه دار
آنها زمانی که ما را دعوت می کنند، نمی توانیم در جلسات آنها حضور داشته 
باشیم؛ چراکه رفتن به سفر خارجی هزینه بسیاری دارد. انجمن ها سامانه ای 
در حـــوزه ارتبـــاط بـــا دیگر ارگان ها ندارند و باید از طریق فکس و طی کردن روند 
طولانی اقدام به برقراری ارتباط کنند. ما از شما می خواهیم چنین سامانه ای را 

برای انجمن ها تعبیه کنید. 

   وزارت علوم علاوه بر زدن نامـــه خودش در ارتباط با 
انجمن ها پیشتاز شود

 علی عزت زاده، رئیس انجمن علمی ایرانشناسی 
ایران: 

ایرانشناســـی، علـــم نـــو و دانـــش جدیـــدی در 
دانشـــگاه های ایران است؛ با این حال پذیرش 
آن در بیـــن مقامات و جامعه قوی بوده اســـت، 
هر چنـــد کـــه ما نیاز بیشـــتری بـــه حمایت های 
یم و متاســـفانه در آغاز تاســـیس مان پنج ســـال طول کشـــید تا  وزارت علوم دار
بتوانیم مشکلات ثبتی و دارایی را رد کنیم. در ارتباط با تمرکزی که در انجمن ها 
وجود دارد، وزارت علوم نیز باید ابتکاری به خرج دهد. متاسفانه امروز ارتباط 
وزارت علوم با انجمن ها صرفا با رئیس انجمن ها محدود شده است. این نکته 
قابل توجهی به شمار می رود که این وزارتخانه اعلام کرده، از دولت خواسته تا 
بـــرای فعالیت های مختلـــف از انجمن های علمی کمک بگیرد؛ اما از وزارت 
علوم می خواهیم که خودش در این حوزه پیشتاز باشد. ما چندسال است که 
خواهش کردیم تا برای رشـــته ایران شناســـی، کد استخدامی در نظر گرفته شود 
و بالاخره امسال بعد از مدت ها این اتفاق افتاد. اما دکتری رشته ایرانشناسی 
یخ قرار گرفت. این کار باعث شد تا به رشته ایرانشناسی لطمه بخورد  ذیل تار
و خواهـــش می کنـــم تـــا خود وزارت علـــوم از انجمن ها نظر بخواهـــد و آنها را در 
تصمیم گیری های خود دخالت دهد. انجمن ایران شناسی به عنوان یک رشته 

میان رشته ای آمادگی پذیرش دیگر پژوهشگران را نیز دارد. 

   برای انجمن های استانی ردیف بودجه باید در نظر گرفته شود
 احمدرضـــا بهرامیان، نایب رئیس انجمن علمی 

پلیمر ایران: 
صحبتـــم دربـــاره ســـرمایه اجتماعـــی، ســـرمایه 
اجتماعی دانشـــگاه و به خصوص تحصیلات 
تکمیلی اســـت. در همین جا باید بگویم که در 
بحـــث آیین نامـــه و امتیازدهی ها، انجمن های 
استانی در نظر گرفته نشده، در حالی که مقوله شعبه های استانی و عضویت 

دانشـــجویان تحصیـــلات تکمیلـــی در ایـــن شـــعب اهمیت دارد. برای شـــروع 
یم. انجمن های اســـتانی به  فرهنگ ســـازی نیـــاز به ایـــن نوع از فعالیت هـــا دار
برنامه ریـــزی و ردیـــف بودجـــه مجزا نیاز دارند. همچنین فکر می کنم در شـــروع 
فعالیت برای روشن کردن شعبه استانی ردیف بودجه نقش پررنگی در سروسامان 

دادن این بخش خواهد داشت. 

   برای آموزش نجوم تهدید می شویم
 مریم گمرکی، مدیر اجرایی انجمن نجوم ایران: 

یکـــی از مباحـــث من مرتبط با دروس آموزش و پرورش در حوزه نجوم و علوم 
پایه اســـت. متاســـفانه وزارت آموزش و پرورش، ترتیب اثـــری در حوزه تعیین 
منابع درســـی برای ما نمی دهد و بعضا کتاب های آموزشـــی مرتبط با رشـــته 
نجـــوم اشـــتباهاتی هـــم دارنـــد. نکته دیگر بحـــث بحران دانشـــجو در علوم 
پایـــه اســـت. ما برای ورودی های رشـــته  نجـــوم فکری کردیم که براســـاس آن 
ی می توانند در انجمن ما عضو شـــوند و  داوطلبـــان در بخشـــی بـــه نام آماتور
یج علم و  تشـــویق و ترغیب  دروس نجوم را بخوانند. این کار را با هدف ترو
دانش آمـــوزان بـــه ادامه تحصیل در علوم پایه دنبـــال می کنیم. ما در انجمن 
ینـــه کـــرده و در کشـــور همایش هایـــی را برگزار می کنیم که خروجی بســـیار  هز
خوبـــی دارد؛ یعنی ســـالانه عددی بین هـــزار تا دو هزار دانش آموز ترغیب به 
ی  تحصیـــل در این رشـــته ها می شـــوند، امـــا هیچ حمایتی در بحـــث آماتور
نمی شـــود و حتی تهدیدی از ســـمت دانشـــگاه برای ما وجود دارد. بازخورد 
ترغیـــب دانش آمـــوزان را در هفته هـــای نجـــوم و ســـمینارها می بینم. همین 
یادی به حـــوزه علوم پایه و افزایش جمعیت  موضـــوع کوچک کمک بســـیار ز

ورودی ها در رشـــته نجوم می کند. 

   دانش انجمن ها تجاری سازی شود
 مجتبـــی مالکـــی، عضـــو هیات مدیـــره انجمـــن 

مدیریت کسب وکار ایران: 
صحبت هایـــم را بـــا طـــرح دو پیشـــنهاد دنبال 
می کنـــم. الان کـــه دولـــت به ســـمت حمایت از 
شرکت های دانش بنیان آمده، این اتفاق افتاده 
کـــه هزینه های بخش R&D، جـــزء هزینه های 
قابل قبول محاسبه و جایگزین پرداخت مالیاتی می شود. این اتفاق می تواند 
انقلابـــی در بحث R&D کشـــور ایجاد کنـــد. در حقیقت باید انجمن ها نتایج 
موفق خود در حوزه کسب وکار را به بخش R&D وارد کنند. مطالعات انجمن ها 
در این حوزه می تواند کمک بسیاری به شرکت های دانش بنیان کند. از طرفی 
ک قرار داد که با این کار دانش انجمن ها هم می تواند  باید این مساله را هم ملا

تجاری سازی شود. 

   باید جایگاهی برای انجمن ها در نظر گرفته شود
، رئیس انجمن ریلی ایران:   ابوالفضل بهره دار

از نظـــر مـــن کارها باید دو طرفه باشـــد و وزارت 
علوم و انجمن ها باید به وفاقی برسند. آنچه که 
الان بیشتر از هرچیز دیگری احساس می شود، 
اینکـــه بـــه هر حـــال وزارت علوم چـــه بخش و 
جایگاهـــی بـــرای انجمن هـــا در آینـــده در نظر 
می گیـــرد. مـــن بـــا دو رئیس جمهـــور رو در رو در این حـــوزه صحبت کردم اما 
عمـــلا بـــاز هم اتفاقی نیفتاد. ما زمانی 16 مدل را برای پیشـــرفت انجمن های 
یـــر علوم وقت دادیم اما در این زمینـــه هم در عمل هیچ اتفاقی  علمـــی بـــه وز
رخ نـــداد. هیـــات وزیران باید در این حـــوزه تصمیم  گیری کند تا بلکه ترتیب 

اثری داده شود. 

   داشتن انجمن مادر اهمیت دارد
 کوروش وحدتی، انجمن علوم باغداری ایران: 
مـــن از ســـال 1398 عضو انجمـــن بین المللی 
باغداری در آمریکا هســـتم. الگویی را در آنجا 
دیـــدم کـــه اهمیت بســـیاری دارد. در حقیقت 
یـــکا علی رغـــم اینکـــه همـــه انجمن هـــا  در آمر
زیرمجموعه هستند، اما هر کدام هم استقلال 
گر بتوان این  خـــودش را دارد و ذیـــل مجموعـــه آنها نیز گروه هایی وجـــود دارد. ا
مـــدل را در ایـــران پیاده ســـازی کرد بســـیار خوب اســـت. انجمن هـــای مادر و 
گر بتوان آن را پیاده ســـازی کرد  تقســـیم بندی آنها بســـیار ایده خوبی اســـت و ا

قطعا اثرگذار خواهد بود. 

   ردیف بودجه انجمن ها بازمی گردد
 علی ایران منش، دبیر انجمن های علمی ایران: 

دکتر عمو عابدینی در بحث بازنگری 1500 برنامه درســـی با انجمن ها پای 
گـــر بـــا انجمنـــی مکاتبه ای صورت نگرفته اســـت حتما به ما  کار هســـتند و ا
اطـــلاع می دهنـــد. نیاز اســـت تـــا انجمن هـــا در کمیته ها نیز حضور داشـــته 
گر انجمنی در این نوع گروه ها حضور ندارد حتما اطلاع  باشـــند؛ از این رو ا
دهـــد. در بحـــث برنامـــه هفتـــم جایی موفق قـــرار گرفتیم، با ایـــن حال بعد از 
ارسال این برنامه به صحن مجلس زحمات انجمن های علمی دیده نشد. 
ســـاعت ها مواردی در برنامه گنجانده شـــد که نادیده گرفته شـــد. نقطه نظر 
... در برنامه هفتم آمده است.  انجمن در بخش هایی مانند وزارت ارشاد و
موضـــوع قابل توجه دیگر اینکه قرار اســـت بـــرای انجمن ها در بودجه 1403، 

ردیفـــی مورد نظر قرار گیرد. 
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یال به حســـاب0109907579008 نزد بانک ملی به نام بیمارســـتان بوعلی تهران  مبلغ 3،000،000ر
گهی  )غیر قابل اســـترداد( بیمارســـتان در رد یا قبول یک یا همه پیشـــنهادات مختار و هزینه آ

به عهده برنده مزایده می باشد.


